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Аннотация 

В статье представлены теоретико-методологические подходы к изучению рецеп-

ции античного наследия в контексте гендерной идентичности и колониальной/постко-

лониальной культуры. На основе представлений, существующих в современной исто-

риографии, можно предположить, что обращения к античному наследию в качестве 

элемента для конструирования «женской истории» или исторической памяти стран-

постколоний наиболее репрезентативно отражают особенности рецепции античности 

как социокультурного процесса. Это, в свою очередь, позволяет выдвинуть гипотезу 

о возможности формирования теоретических моделей, при помощи которых может быть 

генерализировано и структурировано все многообразие социокультурного опыта ре-

цепции античности. 
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Summary 

A.V. Ashaeva. Gender and Colonial Practices of the Reception of Antiquity in Historio-

graphy. 

Theoretical and methodological approaches to the study of antiquity reception in the context 

of gender identity and colonial/postcolonial culture are considered in this paper. It can be  

assumed based on the representations existing in modern historiography that appealing to 

the ancient heritage as an element for the construction of “women's history” or the historical 

memory of post-colonial countries reflects most representatively the reception of antiquity as 

a sociocultural process. A hypothesis is, in its turn, postulated on the possibility of creating 

theoretical models generalizing and structuring the entire diversity of sociocultural experiences 

in the reception of antiquity. 
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